
Pokárání Svobody se Černochové vrátilo.
„Málem vyhlašovala válku Rusku,“ zaznělo v
televizi. Aktivistická a válkychtivá
ministryně… Klause nepřekvapí už nic, co
Černochová provede
- CZ24 News | 1. dubna 2023

ČESKO: Reakce na výroky moderního pětibojaře a olympijského vítěze Davida Svobody jsou
absolutně nepřiměřené a teatrální, a to především ze strany ministryně obrany Jany
Černochové, vyjádřil se novinář a zakladatel serveru Echo24.cz Dalibor Balšínek k
pátečnímu setkání ministryně s Davidem Svobodou. Olympionikovi ukázala fotografie
zabitých ukrajinských sportovců a sdělila mu, že s ní pojede do vojenského újezdu Libavá,
kde jsou cvičeni ukrajinští vojáci. „Není to poprvé, kdy neudržela nervy na uzdě… Málem
vyhlašovala válku Rusku,“ zaznělo.

Ministryně obrany Jana Černochová (ODS) dnes uvedla, že od nadporučíka Svobody, jakož i od všech
vojáků, očekává, že budou mít k válce na Ukrajině jednotný postoj. „Ministerstvo obrany a armáda
podporuje Ukrajinu a nesouhlasí s tím, aby ruští a běloruští sportovci startovali na olympiádě, když
jejich ukrajinští kolegové umírají na frontě ve válce rozpoutané Ruskem a podporované
Běloruskem,“ vyjádřila se.

„Nejde o postih za názor, ale za nedodržení toho, jak by měl profesionální voják na veřejnosti
vystupovat,“ dodala poté, co avizovala, že Svobodu vezme za ukrajinskými vojáky na Libavou.

Novinář Dalibor Balšínek v pořadu 360° na CNN Prima News tuto reakci Černochové považuje za
absolutně nepřiměřenou. „Pokud si vybavuji, tak pětibojař Svoboda se na druhý den za svá slova
omluvil a vzal je zpět,“ poukázal na Svobodovo označení vlastních slov za „nemotorná“. „Do domnělé
pozice ‚ďáblova advokáta‘ ruských sportovců jsem se dostal jen svojí nemotorností v rozhovoru.
Neměl jsem den. Nebojte se, nejsem na špatné straně. Odpusťte mi, prosím, ten úlet a nezlobte se na
mě,“ bral své výroky olympionik posléze zpátky.

Právě tato Svobodova omluvu podle novináře ukazuje na to, že to zřejmě není člověk, jenž by byl
zvyklý vystupovat v médiích a vyjadřovat se k politickým otázkám. „Ministryně obrany jako kdyby
neměla elementární lidské pochopení, třeba i pro to, že může mít někdo jiný názor. Jsem přesvědčen,
že takové chování, jaké Černochová předvedla, přispívá k radikalizaci společnosti,“ zmínil s tím, že
postup šéfky resortu obrany bude pro některé lidi nepřijatelný.

A připojil, že to není zdaleka první podobná reakce ministryně Černochové. „Není to poprvé, kdy
neudržela nervy na uzdě. Takových výroků bylo víc. Vzpomeňme asi nejslavnější reakci na to, kdy na
polské území dopadla raketa a nakonec se ukázalo, že to byla… Málem vyhlašovala válku Rusku,“
vzpomenul Balšínek.

„Reakce na Davida Svobodu ze strany ministryně obrany (Jana Černochová) mi přišla
teatrální. Jako kdyby neměla elementární lidské pochopení, třeba i pro to, že může mít
někdo jiný názor. Chování, jaké předvedla, přispívá k radikalizaci společnosti,“ uvedl v
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360° Dalibor Balšínek. pic.twitter.com/ZglZsWWhK5

— CNNPrimaNEWS (@CNNPrima) March 30, 2023

Kauza odstartovala tím, že Svoboda ve středu v České televizi obhajoval kroky Mezinárodního
olympijského výboru, který posvětil, aby se ruští a běloruští sportovci mohli zúčastnit olympiády v
Paříži i přesto, že jsou jejich země zodpovědné za napadení Ukrajiny. Podle Svobody totiž politika do
sportu nepatří.

„Už před rokem, když začal konflikt na Ukrajině, tak Mezinárodní olympijský výbor doporučil nezvat
Rusy i Bělorusy a funkcionáře i politiky na sportovní akce, a tak dále. Český olympijský výbor to
doporučení podpořil, já jako zástupce sportovců jsem se zdržel hlasování, a to proto, že si myslím,
jsem přesvědčen, já osobně, že politika do sportu filozoficky nepatří. To, že tam prakticky dávno je,
že naše předchozí generace, i ta současná, sport před politikou neubránila, to je smutný fakt,“ řekl
olympionik.

Na to, že Rusko je vnímáno jako agresor, odvětil: „Může to být klidně mýlka. Co já vím. Já to nevím,
nechci to rozhodovat. A nemám ambici to rozhodovat.“

V pátek se Svoboda po silné kritice vzdal své funkce předsedy Komise sportovců Českého
olympijského výboru. „Dvojrole profesionálního vojáka a zástupce sportovců v komisi nejde
dohromady, proto jsem se rozhodl na členství rezignovat. Nejsem advokát Ruska a mrzí mě, že má
neobratná vyjádření mohla poškodit armádu a resort obrany,“ uvedl Svoboda, jenž je v hodnosti
nadporučíka.

„S panem Svobodou jsme o tom dlouze hovořili, s řešením jeho nadřízeného souhlasím a dohodli
jsme se, že spolu pojedeme za ukrajinskými vojáky na Libavou. Abychom si společně vyslechli jejich
příběhy o tom, čeho se Rusko na Ukrajině dopouští,“ sdělila Černochová po setkání s olympionikem.

Aktivistická a válkychtivá ministryně…
Klause nepřekvapí už nic, co Černochová
provede
Reakce ministryně obrany Jany Černochové (ODS) na výroky moderního pětibojaře a
olympijského vítěze Davida Svobody bývalého prezidenta Václava Klause nepřekvapila. „Co
od paní Černochové jest, to od ďábla jest,“ komentoval věc v rozhovoru pro XTV.cz s tím, že
trestání sportovce od „aktivistické a válkychtivé“ ministryně obrany ho nikterak neudivilo.
K tomu, že budeme protistátní vtipy v hospodách šeptat, se podle exprezidenta neschyluje.
Už se tak totiž dávno děje. „Zase u nás bují malost a přikrčení se,“ míní Klaus.

Někdejší český prezident se hned úvodem rozhovoru pro XTV.cz zhrozil, že se ho moderátor Luboš
Xaver Veselý tázal na jeho pohled na první kroky současné hlavy státu – prezidenta Petra Pavla.
„Čekal jsem všechno, jen ne to, že se mě budete ptát na Petra Pavla. Já se tak zuby nehty držím,
abych k němu téměř nic nevyslovoval, ale vidím, že mě do toho pořád tlačíte,“ započal a zmínil, jak
ho zaujalo, že se Pavel vydal do ostravských dolů.

„Zaujalo mne, že byl v dole. Sfáral. Píše se, že to byl první český prezident. Já tedy nevím přesné
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datace, ale já jsem sfáral ve své politické kariéře asi třikrát, na to všichni zapomínají, ale to není
podstatné, protože podstatný je v dnešní chvíli on. My všichni ostatní už jsme dávno zapomenuti,“
zaznělo. A Klaus začal vzpomínat, jak roku 1990, v první měsících nové postkomunistické vlády,
kandidoval na Ostravsku a při té příležitosti se dostal k tomu, že také sfáral, načež byl pozván, aby
šel i do poroty Miss Československa.

K prvním krokům nového prezidenta pak již jeho předchůdce pronesl již jen to, že je „respektuje“.
„Ať se chová, jak se chová, nemám za každou cenu za potřebí ‚pošťuchovat‘,“ pravil.

Pavel to dle něj má nyní s výběrem nových ústavních soudců složité, jelikož u nás prý není dostatek
osobností, z kterých by se dalo do této funkce složit výběr. „Prezident většinou nezná potenciální
ústavní soudce. To není možné nikomu zazlívat. Navíc my nemáme ústavní soudce. Myslím
připravenou plejádu lidí, které by bylo snadné jmenovat, v tom jsme chudá země. Potenciální
nabídku máme zúženou,“ řekl Klaus.

Podstatné dle něj je, nakolik má prezident „přátelský“ či „nepřátelský“ Senát. Míní, že Pavel je v
tomto ohledu v pozici, že by senátoři podpořili do funkce ústavních soudců i někoho, kdo „by spadl z
Měsíce a u soudu nikdy v životě nebyl“. Sám prý takovéto prostředí v Senátu za svého
prezidentského období necítil a „Topolánkova ODS“ s ním prý tehdy zarputile bojovala. „Topolánek a
spol. mi zabíjeli jeden můj návrh za druhým. Na to nikdy nezapomenu. Šahal jsem pořád níž a níž,“
vytáhl exprezident své vzpomínky, u nichž nedoufá, že by se nyní opakovaly Pavlovy.

Reakce Černochové na výroky pětibojaře Svobody Klause nepřekvapuje

Následně probral kauzu kolem výroků moderního pětibojaře a olympijského vítěze Davida Svobody a
následné reakce od ministryně obrany Jany Černochové. „Patřím mezi ty, kteří si myslí, že se nemají
sportovci trestat. Že to dělá naše aktivistická a válkychtivá ministryně obrany, to mne
nepřekvapuje,“ komentoval Václav Klaus, co následovalo po tom, co Svoboda podpořil účast ruských
a běloruských sportovců na olympiádě a prohlásil, že vnímání Ruska jakožto agresora může být
„mýlka“.

„Vyjádřil snad nějaký standardní názor, že sportovci by neměli být rukojmími toho či onoho souboje.
To se mi zdá docela rozumné. Na druhé straně vím, že co od paní Černochové jest, to od ďábla jest,
tak mě také nepřekvapuje, že je proti tomu,“ pokračoval bývalý prezident.

V pátek vše pokračovalo a ministryně obrany Jana Černochová (ODS) uvedla, že od nadporučíka
Svobody, jakož i od všech vojáků, očekává, že budou mít k válce na Ukrajině jednotný postoj.
„Ministerstvo obrany a armáda podporuje Ukrajinu a nesouhlasí s tím, aby ruští a běloruští sportovci
startovali na olympiádě, když jejich ukrajinští kolegové umírají na frontě ve válce rozpoutané
Ruskem a podporované Běloruskem,“ vyjádřila se.

„Nejde o postih za názor, ale za nedodržení toho, jak by měl profesionální voják na veřejnosti
vystupovat,“ dodala poté, co avizovala, že Svobodu vezme za ukrajinskými vojáky na Libavou a
olympionikovi ukazovala fotografie zabitých ukrajinských sportovců.

Že by to mohl být teprve začátek a vláda si tímto způsobem může „hlídat názory“ a směřujeme k
tomu, abychom si protistátní vtipy raději šeptali, exprezident říká, že popisovaná situace se už dávno
odehrává.

„Protistátní vtipy se už dávno šeptají a mě to hrozně popuzuje. Sedím v restauraci na obědě a někdo
něco říká ztišeným hlasem. Jsem na to absolutně alergický. To ani za komunismu jsme někteří neměli
pocit, že máme v hospodě utišovat hlas. Že u nás zase bují malost a přikrčení se, je nedobrá výpověď
o nás všech. Smutek, nic jiného se o tom říct nedá,“ zhodnotil. Atmosféra v Česku prý není vůbec
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dobrá a lidé to cítí.

Téma ohledně samotné účasti ruských sportovců na olympijských hrách, pak Klaus uzavřel tím, že by
byl pro, aby tomu tak bylo a aby se ruští a běloruští sportovci mohli zúčastnit olympiády v Paříži.
Připomenul, že se účast sportovců v minulém století již také několikrát zatrhávala od jedné či druhé
strany, to však dle něj není řešení. „Tudy cesta nevede. Jestli se má něco udělat, tak se má dořešit
dnešní nešťastná, zoufalá, tragická válka na Ukrajině,“ zdůraznil Václav Klaus a vyzval k tomu, aby
se začaly vést jednání a našlo se jiné řešení než „střílení po sobě“ a „bombardování se“.

„Jestli si někdo myslí, že to vyřeší sankcemi anebo zakazováním účasti na olympiádě těch či oněm
sportovců. Tudy pro mě cesta nevede. To je úlitba. To je obezlička, jak se říkávalo. Místo toho, aby se
udělaly vážné pokusy na zastavení války, tak se zakazují tomu či onomu sportovci, aby jel na
olympiádu,“ uzavřel.
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